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خبر گزارش

سامانه سیدا 
مخصوص دانش آموزان استثنائی

ایســنا: طبق بخش نامه های ارسال شده از سوی  �
وزارت آموزش وپرورش و ستاد ملی مقابله با کرونا، 
مدارس زیر ۵۰ نفر به شــکل حضــوری و با رعایت 
شیوه نامه های بهداشــتی بازگشایی شدند، همچنین 
واکسیناســیون دانش آمــوزان و الزامات حضور آنها 
در مــدارس، به  طور کامل پیگیری شــد. با توجه به 
اینکه تراکــم کلاس ها در مدارس اســتثنائی، تقریبا 
با شــش دانش آموز تشــکیل می شــود، اگر بیش از 
شش دانش آموز در کلاس باشــد مانند کلاس های 
دانش آموزان اتُیســمی و چنــد معلولیتی، کلاس ها 
به صورت دو گروه برگزار خواهد شــد. بر این اساس، 
طبق آمار اعلام شــده از ابتدای مهرماه ۱۴۰۰، تقریبا 
۵۰ درصد از دانش آموزان اســتثنائی سال تحصیلی 
را به شــکل حضوری آغاز کرده اند و دانش آموزانی 
کــه بیمــاری زمینه ای یا مشــکل خاصی داشــتند، 
آموزش های مجازی را همچنان ادامه خواهند داد. 
همچنان، «ســامانه ســیدا» که به تازگــی راه اندازی 
شده هنوز برای دانش آموزان استثنائی تکمیل نشده 
و تشــکیل و مدیریــت کلاس ها، حضــور معلمان و 
ساماندهی کلاس ها به  صورت فیزیکی درحال حاضر 
انجام شــده است. اســتفاده از آموزش های مجازی 
برای دانش آموزان استثنائی مشکلات و سختی های 
بیشــتری را به  همراه دارد، به همین دلیل در دوران 
همه گیری ویــروس کرونا در کنــار آموزش مجازی، 
بســته های آموزشــی، درس نامه ها و آموزش هایی 
بــرای خانواده ها تحت عنــوان «اولیا همیار معلم» 
تدوین و در اختیار آنها قرار گرفته است تا هیچ یک از 
دانش آموزان استثنائی از چرخه آموزش و توان بخشی

 محروم نماند.

تکذیب قبرهای لاکچری در بوشهر
شــرق: خبر قبرهای لاکچری در بوشهر تکذیب  �

شــد. حجت الاســلام محمدرضــا اســماعیلی پور، 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان بوشهر با تکذیب 
این خبر عنوان کرد: فروش قبرهای لاکچری در بقاع 
متبرکه صحت ندارد. اخبار منتشرشده درباره فروش 
قبرهای لاکچری به نــرخ دو میلیارد تومان در بقاع 
متبرکه این اســتان صحت ندارد و مزارهای موجود 
در این اماکن خرید و فروشی نبوده و نیست. او افزود: 
در زمــان حاضر هیچ فروش قبــری در بقاع متبرکه 
استان بوشهر مطرح نیست و کسانی که تمایل دارند 
میت آنها در این اماکن دفن شــود، هدیه ای معقول 
به امامزاده پرداخت می کنند. اســماعیلی پور اضافه 
کــرد: این هدیه های مردمی نیز برای عمران، آبادانی 
و تجهیز آن بقعه هزینه می شود و هیچ سودی برای 
اداره کل اوقــاف و امور خیریــه و هیئت امنای بقاع 
متبرکــه ندارد. اداره کل اوقاف و امور خیریه اســتان 
بوشهر بنا ندارد بقاع متبرکه به قبرستان تبدیل شوند.

عدم مراجعه دوباره مالکان برای 
گرفتن تأییدیه ایمنی ساختمان ها

شــرق: ســید جلال ملکی، ســخنگوی سازمان  �
آتش نشــانی تهران با اشــاره به لزوم گرفتن تأییدیه 
ایمنی از آتش نشــانی برای ساخت ســاختمان ها، 
گفت: در سال نخست مالکان ساختمان ها مجبور به 
گرفتن تاییدیه ایمنی از ســازمان آتش نشانی هستند 
و این تاییدیه ها تنها یک ســال اعتبار دارند و این در 
حالی اســت که تقریبــا تعداد ســاختمان هایی که 
مجددا برای گرفتن تاییدیه ایمنی به ســازمان آتش 

نشانی مراجعه کنند، نزدیک به صفر است. 
 او با اشــاره به بازدید این ســازمان از ۳۳ هزار و 
۲۰۰ ســاختمان با قدمت و کاربری های مختلف در 
دو ســال گذشته، یادآور شد: همه این ساختمان ها از 
ســازمان آتش نشانی دستورالعمل گرفته اند؛ به این 
معنا که ایرادی در کار  خود دارند، از این تعداد حدود 
۳۲۰۰ ساختمان نیاز به رسیدگی فوری و حدود ۱۲۸ 

ساختمان در وضعیت پر خطر هستند.

کابوس پاندمی
 با اُمیکرون برمی گردد؟

پس از ۸۵ کشور بالاخره قرعه اُمیکرون به نام  �
ایران افتاد و بار دیگر نگرانی ها درباره این ویروس 
کرونا کشــور را در بر گرفته اســت. کمال حیدری، 
معاون وزیر بهداشت، دراین باره گفت: پس از سه 
هفته که سازمان بهداشت جهانی نسبت به سویه 
اُمیکرون که از آفریقای جنوبی شروع شد و سپس 
به اروپا رســید ابراز نگرانی کرد، امروز بعد از ۸۵ 
کشــور، ما هم شناسایی سویه مثبت اُمیکرون را از 

آزمایشگاه مرجع خود تأیید کردیم.
او افــزود: بــا توجه بــه میزان ســرایت بالای 
اُمیکــرون اقدامات و برنامه ریزی هایی در جلســه 
اضطراری با حضور وزیر بهداشــت صورت گرفت 
و از طرفی چون اکنون وضعیت خوبی در کشــور 
داریم، باید تدبیری داشــته باشــیم که با کمترین 
آسیب از این شرایط عبور کنیم. فرد شناسایی شده 
مبتــلا  به اُمیکرون، شــخص میانســالی بود که از 
امارات وارد ایران شــده بود و ساکن تهران است. 
پس از شناســایی او اقدامــات لازم برای قرنطینه 
فرد و اطرافیانش انجام شد و ان شاءاالله در مراحل 
بعدی بتوانیم با آسیب کم شــرایط را رد کنیم. از 
سه هفته قبل وضعیت مراقبت مرزی ما به شدت 
تقویت شد و هر کســی که از خارج از کشور وارد 
 pcr شــد، جدا از اینکه می بایست کارت واکسن و
منفی داشــته باشــد، افرادی که حال نامســاعد 

داشتند مجددا در داخل کشور تست می شدند.
پیــام طبرســی، عضــو کمیته علمــی کرونا و 
معاون آموزشــی مرکز آموزشــی درمانی مسیح 
دانشــوری، درهمین باره عنوان کــرد: با توجه به 
اینکــه در یک هفته در کل جهان کشــورهایی که 
اُمیکرون در آن شناســایی شــده از دیروز تا امروز 
از ۷۷ کشــور به ۸۸ رســید، به نظر می رســد باید 
آرایش سیســتم دفاعی را در کشور تغییر دهیم و 
برخــی محدودیت ها را دوبــاره برگردانیم. امکان 
اینکه در شــهرهای مختلف این ســویه دیده شده 
باشد وجود دارد، زمانی که یک مورد پیدا می شود، 
یعنــی چندین مورد وجود داشــته که شناســایی 

نشده است.
همچنین، حمیدرضا جماعتی در کمیته علمی 
کشــوری کرونــا با تأکید بــر برخی نــکات عنوان 
کرد: نکاتی کــه روی آن تأکید داریم، یکی رعایت 
پروتکل های بهداشــتی با همان جدیت قبل است 
و همــان اقداماتی که در پیک ها داشــتیم، باید با 
همان جدیــت پروتکل های بهداشــتی را رعایت 
کنیم. دوم اینکه محدودیت ها و قرنطینه هایی که 
وجود داشــت، مجددا انجام دهیم. توصیه ما این 
است که قرنطینه ها را دوباره و حداقل برای چهار 
هفتــه بازگردانیم و اجرا کنیم. زیرا اگر قرار باشــد 
پیکی با اُمیکرون در کشور ایجاد شود، با توجه  به  
زمان شــیوع تندی که ویروس دارد، احتمال دارد 
کــه طی چند هفتــه آینده ما نیز شــاهد این پیک 

باشیم.
او توصیه کرد: بنابراین توصیه  ما این است که 
قرنطینه ها درباره مدارس، دانشگاه ها، کنسرت ها، 
ورزشگاه ها، رستوران ها و مجامعی که بیش از ۱۰ 
نفر در آنجا هستند، حتما انجام و این محدودیت ها 
اعمال شــود. زیرا بحــث جدی اســت و اگر این 
اقدامات را انجام ندهیم، احتمالا طی سه تا چهار 
هفته آینده شــاهد پیــک اُمیکرون در کشــورمان 
خواهیم بود. نکته مهم دیگر بحث واکسیناسیون 
اســت. با توجه بــه اینکه هیچ ســلاح دیگری در 
برابر ویروس نداریم، کسانی  که دوز اول واکسن را 
تزریق کردنــد، حتما برای تزریق دوز دوم مراجعه 
کنند، کســانی  که دو دوز را تزریق کردند، براساس 
ابلاغی که معاونت بهداشت وزارت بهداشت داده 
است، دوز بوســتر را حتما تزریق کنند و همچنین 
تأکید می کنیم که نوجوانان و افراد ۱۲ تا ۱۸ ســال 
هم واکسیناسیون شان را انجام دهند. در عین حال 
کمیتــه علمی حتما این را در نظــر می گیرد که با 
توجــه به اینکه در کشــورهای دیگر هم این تأکید 
شــده و واکسیناســیون ۷ تا ۱۱ سال یا پنج سال به 
بالا را در اکثر کشــورها از جمله آمریکا تأیید کردند 
و آغاز کردند، ما هم واکسیناســیون ۷ تا ۱۱ سال را 
آغاز کنیم. پروتکل واکسیناســیون ۱۲ سال به بالا 
را هــم که از قبل داشــتیم. بنابراین کمیته علمی 
اعتقاد دارد که واکسیناســیون ســنین هفت تا ۱۱ 
سال را هم با واکســن هایی که در دسترس است، 

انجام دهیم.
طبــق یافته هــا، میزانی که طول می کشــد تا 
اُمیکرون ســرایت یابد، تقریبا ۲.۵ برابر نســبت به 
دلتا است و ما یک فرصت حداقل چند هفته ای را 
داریم: بنابراین اگر پروتکل های بهداشتی را رعایت 
نکنیــم، طی چند هفته آینده بــا پیک اُمیکرون در 
کشور مواجه می شــویم. به همین دلیل در بحثی 
که در کمیته علمی داشــتیم، حداقل یک فرصت 
چهــار هفته ای را توصیه کردیم که محدودیت در 
تمامی مجامع، کنســرت ها، مدارس و دانشگاه ها، 
رســتوران ها به خصــوص در چنــد روز آینده که 
بحث دورهمی های مربوط به شــب یلدا را داریم 
و میهمانی ها انجام می شود، توصیه می کنیم این 
محدودیت ها به شــدت و حداقل تــا چهار هفته 
آینده انجام شــود تا بتوانیم یک زمانی را داشــته 
باشــیم که با پیک اُمیکرون در کشــورمان مواجه 
نباشیم، حتما واکسیناســیون را کامل کنیم، افراد 
بالای ۶۰ ســال هم دوز اضافه را تزریق کنند، دوز 
بوســتر هم برای کســانی که دو دوز واکسن زدند 

تزریق شود.

نورا حســینی: قرار بود دولت تمام قد پشت تهران بایستد 
و با تمام ظرفیت کمک کند تا مشــکلات تهران حل شود. 
این وعــده را رئیس جمهور در دیدار با شــهردار تهران و 
معاونانش مطرح کرد. اما در لایحه بودجه ۱۴۰۱ نشــانی 
از حمایت دولت از شهرداری ها نیست. روز گذشته مهدی 
چمران رئیس شورای شهر تهران نسبت به لایحه بودجه 
هشــدار داد و گفت بــا اعتبارات پیش بینی شــده تهران 
نمی توانــد حتی دو واگن مترو بخــرد. او وضعیت تهران 
را بحرانی توصیف کرد و از نامه نگاری به کمیســیون های 

مختلف مجلس خبر داد.
ســخنان اعضای شورای شــهر تهران نشان می دهد 
رایزنی های علیرضا زاکانی موفقیت آمیز نبوده اســت در 
حالی که مدافعان او برای شهردارشدن وعده داده بودند 
به دلیل اینکه زاکانی چهره ای ملی است می تواند ظرفیت 
تمام قوا را برای حل مشــکلات تهران پای کار بیاورد. روز 
گذشــته جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل شــورای شهر تهران هم در نقد بودجه سال 
آینده کشور گفت: برای تکمیل خطوط اولویت دار متروی 
تهران فقط ۵۷٫۲ میلیارد تومان تخصیص داده شده است 
و اگر هزینه ساخت یک کیلومتر مترو شامل تونل، ایستگاه، 
واگن و تجهیزات ۱۲۰۰ میلیارد تومان در نظر گرفته شود، 
در واقع برای احداث و تکمیل خطوط اولویت دار متروی 

تهران برای ۴۶ متر بودجه اختصاص داده شده است.
او گفتــه کــه ســامانه های حمل ونقــل عمومــی، 
واگن هــای مترو و اتوبوس های شــهر تهران به شــدت 
فرســوده هســتند و این ناوگان قادر بــه خدمات دهی 
مناســب به شــهر تهران و شهروندان نیســت و وقتی 
بودجه ســال ۱۴۰۱ به مجلس تقدیم شد این نگرانی ها 
به شدت افزایش پیدا کرد و برخلاف تصورات که دولت 
به مســئله آلودگی هوا و حمل ونقــل عمومی تهران و 
زیرساخت های این کلان شهر توجه جدی خواهد کرد اما 
اعداد و ارقام بســیار نگران کننده است. به گفته تشکری 
برای تأمیــن تجهیزات واگن ها ۴۴.۵ میلیارد تومان برای 
کل کشور در نظر گرفته شده است که اگر برای بازسازی 
هر مترو ســه میلیارد تومان که حداقل هزینه اســت در 
نظر بگیریم برای کمتر از ۱۵ واگن برای کل کشور بودجه 
در نظر گرفته شــده و این در حالی است که حدود ۹۰۰ 
واگــن متروی تهران نیــاز به اورهال و بازســازی دارند. 
مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر تهران هم هشدار 
داد که با ۵۰ میلیارد بودجه مترو، چند متر هم نمی توان 
مترو ساخت و حتی یک واگن مترو هم نمی توان خرید. 
ما با بودجه های ۱۶۰۰ میلیارد تومانی مترو می ساختیم، 

با این ارقام نمی شود مترو را توسعه داد.
او یکــی دیگــر از مشــکلات بودجــه ۱۴۰۱ دولــت 

و  وام  پرداخــت  در  دولــت  ســهم  نادیده انــگاری  را 
فاینانس های شهرداری ها عنوان کرد و گفت: شهرداری ها 
درخواست شــان این بود که این سهم دولت بالاتر برود و 
به ۸۰ درصد برســد؛ اما در این بودجه سهم ۵۰درصدی 
دولت هم حذف شــده است و اگر فاینانسی باز شود باید 
صددرصدش را شهرداری ها بپردازند و این در حالی است 
که درآمد شــهرداری ها به شدت کم شده است. لطف االله 
فروزنــده معاون برنامه ریزی و امور شــورای شــهرداری 
تهران هم که هفته گذشــته گفته بود رضایت نســبی از 
بودجــه ۱۴۰۱ دارد روز گذشــته درخصــوص انتقادهای 
شورای شــهر تهران گفته که وقتی بحث بودجه مطرح 

شــد، تبصره هایی کــه در بودجــه ۱۴۰۰ موجــود بود و 
تبصره هایی که باید اضافه می شــد را آمــاده کردیم و با 
هماهنگی کمیسیون بودجه برای سازمان برنامه و بودجه 
ارسال کردیم. با کارشناســان مختلف نیز صحبت و آنها 
را توجیــه کردیم. آقای زاکانی نیــز در دولت از تبصره ها 
دفاع کردند و تأکید رئیس جمهور و معاون اول این بود که 
تبصره ها دیده شــود. فروزنده به جلسه ای که در سازمان 
مدیریت برگزار شــد اشــاره کرد و گفت: به ما قول دادند 
آنها را در بودجه لحاظ کننــد اما آنچه اتفاق افتاد تقریبا 
۵۰ درصد بوده و ۵۰ درصد آن محقق نشــده اســت. به 
نظرم دولت کم لطفی کرده اســت چراکه رئیس جمهور 

و معاون اول درمورد تبصره های شهرداری تأکید داشتند 
و حتی آقای میرکاظمی در ایــن خصوص تأکید دارد اما 
نمی دانــم چــرا در لایحه ای که به مجلــس ارائه کردند 
تبصره هــا را حــذف کردند. حذف و کاهــش ردیف های 
حمایت از حمل ونقل عمومی تنها نگرانی اعضای شورای 
شهر تهران نیست. روز گذشــته، میثم مظفر نایب رئیس 
کمیســیون برنامه و بودجه شــورا هم به تغییرات لایحه 
بودجــه درخصوص ســهم شــهرداری از مالیات ارزش  
افزوده اشاره کرد و گفت: از ســهم مالیات ارزش  افزوده 
که در بودجه ســال ۱۴۰۰، چهار درصد در نظر گرفته شده 
بود که ســه درصد متعلق به شهرداری تهران است، اما 
متأسفانه در اقدام جدیدی که استانداری تهران پیگیر آن 
اســت و ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران در 
تفسیری خلاف حکم بند (ز) تبصره ۸ قانون بودجه سال 
۱۴۰۰ و ماده ۲ آیین نامه اجرائی که در آن پیش بینی کرده 
که جمعیت ســکونتگاه های غیررســمی واقع در حریم 
و خارج از حریم شــهر تهران بر مبنــای ۳۱۱ هزار نفر در 
نظر گرفته شــده و از این ۳۱۱ هزار نفر ســهم و درصدی 
را برای استانداری تهران جهت ساماندهی سکونتگاه های 
غیررســمی در نظر گرفته بود، متأسفانه استانداری تهران 
جمعیت ســکونتگاه های غیررســمی اطــراف تهران را 
جدیــدا در یک آمار غیرواقعی چهــار میلیون نفر در نظر 
گرفته است. در این راستا اســتانداری فشار شدیدی را به 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تهران وارد کرده تا 
۳۰ درصد از کل ارزش افزوده را از شــهرداری کسر کنند و 
در اختیار استانداری قرار دهند. با توجه به وضعیت فعلی 
و اتفــاق تلخی که در چند ماه گذشــته در حال رخ دادن 
اســت، انتظار داریم شهرداری تهران ســریعا از بروز این 
موضــوع ممانعت کند و همان جمعیــت ۳۱۱ هزار نفر 
ساکن غیررسمی در اطراف شهر تهران را که بر مبنای نامه 
رسمی وزارت کشور تعیین شده است، سازمان مدیریت و 

برنامه ریزی استان تهران نیز ملاک عمل قرار دهد.
مظفر هشــدار داد: در صورت بــروز چنین وضعی 
شهرداری تهران با یک بحران بسیار حاد در تأمین منابع 
مالی مواجه خواهد شــد، این مسئله نیاز به یک اقدام 
عاجل دارد و باید ســازمان بازرســی کل کشور و دیوان 
محاسبات ورود کنند و ریاســت شورا و شهردار تهران 
با ریاست محترم قوه مقننه مذاکره فوری کنند. معاون 
شــهردار تهران در این رابطه هم توضیح داد: در رابطه 
با ارزش  افزوده دوســتان مان یک تفسیر غلط دارند که 
در این رابطه با رئیس سازمان مدیریت تهران و استاندار 
صحبت کردیم و گفتند آن را بررسی می کنیم و حتی به 
صورت مکتوب به وزیر کشور و سازمان بازرسی اطلاع 

دادیم.

بودجه شهرداری ها در لایحه بودجه ۱۴۰۱ آب رفت
ناکامى «شهردار ملى» در مذاکره با پاستور

شهرزاد همتی:  «کاغذ نیســت!»؛ جمله ای کــه بیش از یک ماه است در میان 
روزنامه نگاران شــنیده می شــود. کاغذی که به  صورت عادی در بازار کیلویی 
دوهزارو ســیصد تومان بود، همین امروز و در لحظه نشــر این گزارش توسط 
مدیرمســئول روزنامه جهان صنعت کیلویی ۳۲ هزار تومان خریداری شــده 
است. به گفته محمدرضا سعدی، مدیرمسئول جهان صنعت به «شرق»، کاغذ 
نیست، اگر هم باشد در آذرماه کمتر از کیلویی ۳۲ هزار تومان در بازار پیدا نشده 
است. روزنامه های بخش خصوصی مانند «شرق»، اعتماد، دنیای اقتصاد و... 
که در بزنگاه های مختلف به ســوگیری و گرفتن پول هــای گزاف از نهادهای 
خاص متهم می شــوند، در سال های اخیر و با تشدید بحران کاغذ از صفحات 
خود کاسته و عذر بخشی از تحریریه و گروه فنی خود را خواسته اند تا بتوانند 
به حیات نباتی  خود ادامه دهند. مســئله به امروز و دیروز هم ختم نمی شود. 
ماجرای کاغذ رنج دیرینه مطبوعات کاغذی است. در دو سال گذشته، این زخم 
ســر باز کرد و مشخص شد سهمیه بگیران زیادی هستند که تنها اعلام وصول 
می شوند تا یارانه کاغذی بگیرند و آن را در بازار آزاد به مدیرمسئولی بفروشند 
که در تلاش است رسانه اش را با وجود تمام موانع حفظ کند. در حالی مدیران 
مسئول و اهالی مطبوعات با گرانی و نبودن کاغذ دست و پنجه نرم می کنند که 
در هفته های گذشــته محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و معاونــت مطبوعاتی وی فرشــاد مهدی پور از حل مشــکل کاغذ خبر داده 
بودند. پیش تر نیز روغنی، رئیس ســندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوا اظهار 
کرده بود: کاغذ روزنامه داخل کشــور تولید نمی شود؛ از سویی دیگر نیز حجم 
مصرف کاغذ روزنامه نسبت به سه تا چهار سال پیش به شدت کاهش یافته و 
از آن طرف نرخ ارز صعودی شده است؛ از این رو واردات کاغذ روزنامه چندان 
مقرون به صرفه نیســت. به گفته رئیس سندیکای تولیدکنندگان کاغذ و مقوا، 
درحال حاضر عرضه خاصی در حوزه واردات کاغذ روزنامه انجام نمی شود و 
آن مقدار عرضه ای هم که داریم بسیار گران است؛ درواقع کاغذ گران قیمتی به 
دست مطبوعات چاپی می رسد، از این  رو مسئولان روزنامه ها و مطبوعات اعلام 

کرده اند که چاپ به صرفه نیست.
یارانه تنها مُسکن است

ایمان شمسایی، مدیر کل مطبوعات داخلی معاونت مطبوعاتی وزارت در 
گفت وگو با «شــرق»، با بیان اینکه در  صدد رفع مشــکل کمبود کاغذ هستیم، 
گفت: «جلســات زیادی برگزار کردیم تا مسئله کاغذ ریشه ای حل شود. ما در 
تلاشــیم که ببینیم چگونه می توانیم بحث ارتقای تولید داخلی کاغذ را پیش 
ببریم. مثلا با مســئولان کارخانه چوب و کاغذ مازنــدران به عنوان بزرگ ترین 
تولیدکننــده داخلی کاغذ روزنامه ای جلســه برگزار کردیم که در این جلســه 
معاون اول رئیس جمهور نیز حضور داشــتند و قول مساعدت مبنی بر ارتقای 
تولید داخلی داده شد. اما این تولید به امسال و حل مشکل کاغذ روزنامه داران 
نمی رسد. برای همین با مساعدت معاون رئیس جمهور در آینده نزدیک مقدار 
درخور توجهی کاغذ حمایتی در بازار توزیع خواهد شــد». او در پاســخ به این 
سؤال که منظور از آینده نزدیک دقیقا چه زمانی است، گفت: «سفارش این کار 
انجام شده و به ما قول تا آخر آذر یا نهایتا هفته اول دی را داده اند و بر اساس 
این قول یک بخش اول کاغذ حمایتی در این تاریخ خواهد رسید». شمسایی با 
بیان اینکه با دستور مساعد رئیس جمهور کاغذ حمایتی بسته به نیاز مطبوعات 
وارد بازار خواهد شد، گفت: «ولی به نیاز تیراژ امروز مطبوعات! در نظر داشته 
باشید که این کاغذ حمایتی اســت و با یک پنجم قیمت بازار عرضه می شود. 
به تیراژی که امروز روزنامه ها منتشــر می شــوند کاغذ حمایتی به آنها تعلق 
می گیرد. یعنی اگر طرف می خواهد تیراژش را بیشــتر هم بکند، بکند. ممکن 
است هفته دیگر روزنامه ای بخواهد ۱۰ هزار نسخه به تیراژش اضافه کند ولی 
من به اندازه تیراژ امــروزش به او کاغذ می دهم». مدیرکل مطبوعات داخلی 
معاونت مطبوعاتی وزارت ارشاد تصریح کرد: «اتفاقی که می افتد این است که 
وقتی من کاغذ حمایتی به نشــریات بدهم، خود به خود قیمت بازار هم پایین 

می آید؛ چون عرضه زیاد می شــود طبیعتا کاغذی که کیلویی ۳۵ هزار تومان 
است، تقاضا برایش کم می شود». شمسایی با تأکید بر اینکه سازمان تعزیرات 
حکومتی پیگیر اســت و انبار احتکار کاغذ نیز کشــف شده، گفت: «شاید کاغذ 
کشف شده به میزان نیاز روزنامه ها نباشد، اما مکاتبات اداری آن نیز انجام شده 
و به زودی در بازار عرضه خواهد شد. به هر حال ما باید راه اصلی حل بحران 
کاغذ را پیدا کنیم و این راه حل دخالت مداوم ارشاد نیست. این یک مُسکن برای 
پایین  آمدن تب است. راه اصلی این است که اولا تولید داخل را بالا ببریم. این 
واقعا جای سؤال دارد که چطور ممکن است کشوری که موشک تولید می کند 
و انرژی هسته ای دارد، نمی تواند کاغذ تولید کند؟  مسئله بعدی هم این است 
که تجار واردکننده کاغذ از آلمان و روســیه، مثل همه اقلامی که نیاز کشــور 
است، اقدام به واردات کاغذ با ارز نیمایی بکنند و نهادهای نظارتی و سازمان 
تعزیرات حکومتی و وزارت صمت به این واردات نظارت کنند». هرچند از سال 
۹۶ رسانه ها بعد از تشدید تحریم ها با بحران کمبود کاغذ مواجه شدند، اما این 
مسئله از فروردین سال گذشته دوباره اوج گرفت. کرونا، تحریم و همه مصائب 
سال های گذشته باعث کوچک شدن مطبوعات، تعدیل ها و بی رمق شدن جان 
آنها شــد. حالا دوچرخه ضمیمه قدیمی روزنامه همشهری بیش از یک ماه 
اســت به انتشار کاغذی خود پایان داده، روزنامه سازندگی نیز دیگر به  صورت 
کاغذی منتشر نمی شود و اخباری مبنی بر احتمال پایان چاپ کاغذی روزنامه 
هفت صبح نیز به گوش می رســد. علیرضا بختیاری از دنیای اقتصاد و رئیس 
انجمــن مدیران روزنامه های غیردولتی در گفت وگو با «شــرق»، با بیان اینکه 
روزنامه ها شــرایط حساسی را ســپری می کنند، گفت: «الان درباره کاغذ چند 
اتفاق افتاده؛ اتفاق اول این اســت که پنج، شــش ماه گذشته ارز برای واردات 
کاغذ تخصیص داده نشــده یا اگر تخصیص داده شــده بسیار کم بوده است. 
منظورم از ارز هم ارز نیمایی اســت. بنابراین یک وقفه در واردات کاغذ اتفاق 
افتاده که باعث نایاب شدن این کالا شده و روزنامه ها را با بحران جدی مواجه 
کرده اســت». وی افزود: «دوم اینکه تخصیص هایی که برای ارز واردات کاغذ 
قرار بود با نرخ ترجیحی انجام بگیرد، هنوز اتفاق نیفتاده و همین باعث ایجاد 
خلأ در بازار کاغذ شده و درحال حاضر شما با وجود بالا رفتن نرخ جهانی کاغذ، 
اگــر کاغذ وارد کنید، باز هم از قیمت فعلی کاغــذ موجود در بازار ایران کمتر 
می شــود. پیگیری های ما به عنوان انجمن مدیــران روزنامه های غیردولتی و 
همچنین مصرف کننده  کاغذ در این مدت هنوز به جایی نرســیده است. تلاش 
کرده ایم تا تخصیص ارز ترجیحی زودتر انجام و خلأ ایجادشــده پر شود. البته 
دوستان معاونت مطبوعاتی پیگیری کردند و ۴۰ میلیون دلار جمعا برای کاغذ 
اختصاص داده شده که ۲۰ میلیون دلار آن کاغذ مطبوعات است و ۲۰ میلیون 
هم برای نشــر کتاب خواهد بود. اما تا این کاغذ به بازار برســد، دست کم یک 
زمان دو، ســه ماهه را می طلبد؛ منتها تعدادی از این تجار که وزارت ارشاد با 
آنهــا هماهنگ کرده، به واردات کاغذ اقــدام کرده اند و به ما گفته اند کاغذها 
تا اوایل دی ماه به دســت ما خواهد رســید». به گفته بختیاری «این کاغذها با 

نرخ نیمایی تأمین شــده، اما به  هر حال بازار متلاطم است و بیشترین فشار به 
رسانه هایی می آید که واقعا چاپ می شوند و توزیع دارند».

هیچ قولی به ما ندادند
محمدرضا ســعدی، مدیرمســئول روزنامه جهان صنعت نیز بیش از یک 
ماه است که کاغذ را با قیمت نجومی برای چاپ روزنامه اش تهیه می کند. او 
به «شــرق» می گوید: «ما حول وحوش یک ماه پیش جلسه ای با آقای رئیسی 
داشتیم و به ما گفتند مسئله کاغذ یک هفته ای حل می شود. الان یک ماه و نیم 
گذشــته اما ظاهرا فعلا مســئله ارز حل شــد؛ تا این ارز تبدیل به کاغذ شود، 
حداقل یک زمان چهارماهه را می طلبد. بخواهیم خوش بینانه نگاه کنیم، در 
اردیبهشت  سال آینده اولین کاغذ خرید جدید به دست ما می رسد. خریدهایی 
هم که در راه هســتند، با ارز نیمایی انجام شــده و بــازار هم چون با کاهش 
و افزایش تقاضا همراه بوده و افزایش قیمت ارز را هم داشــتیم، مســلما بر 
مبنای قیمت نیمایی با ما حساب نمی کنند». سعدی در پاسخ به این سؤال که 
درحال حاضر کاغذ را چگونه و از کجا تهیه می کنند، گفت: «ما الان هرجا کاغذ 
پیدا کنیم، می خریم. یک رول کاغذ را با نیسان بار یا با کامیون پای دستگاه چاپ 
می بریم. امروز کیلویی ۳۲ هزار تومان کاغذ خریداری کردیم. از اول آذر قیمت 
این اســت، درحالی که در آبان کاغذ کیلویی ۲۲ هزار تومان بود». او در پاسخ 
به این ســؤال که در این شــرایط تا چه زمانی مطبوعات می توانند این فشار را 
تحمل کنند، گفت: «نمی دانم. ما خودمان امروز را بتوانیم بگذرانیم، خوشحال 
می شویم. من هم امروز پول داده ام که بعد از ظهر کاغذ به دستم برسد، اما از 
آمدنش مطمئن نیستم». سعدی در واکنش به قول مساعد وزارت ارشاد برای 
حل مشکل کاغذ نیز گفت: «مسئولان جدید معاونت مطبوعاتی زحمت زیادی 
کشــیدند و امیدواریم که این مسئله حل شــود. این موضوع و مشکل از سال 
قبل حادث شــده است. ما سال قبل پیش آقای جهانگیری رفتیم و خواستیم 
برای کاغذ ارز حمایتی چهارهزارو ۲۰۰تومانی بگذارند. آقای جهانگیری هم ۲۰ 
میلیون دلار را تخصیص داد ولی دوستان مدیریت بازرگانی باید کار را عملیاتی 
می کردند که نکردند. معاون مطبوعاتی درحال حاضر در حال پیگیری مشکل 
اســت و تازه توانســته اند ارز را تأمین کنند و دستور برای خرید صادر شده، اما 
فرایند واردات این طور نیست که تا ارز درست شد کاغذ برسد؛ چون کاغذ باید 
تولید شود، ســفارش داده شود و بعد راهی برای ارسالش به ایران پیدا شود. 
درحال حاضر قیمت حمل ونقل افزایش زیادی داشــته. درحال حاضر قیمت 
نقــل و انتقــال کاغذ با کامیون از تنــی ۱۰ دلار به تنی صد دلار رســیده و این 
قیمت های گزاف کمر مطبوعات را خم می کند». ســعدی همچنین با اشــاره 
به قول هایی مبنی بر حذف یارانه رســانه هایی که صرفــا برای اعلام وصول 
منتشر می شوند، گفت: «اگر این کار ادامه پیدا کند و فشارها باعث عقب نشینی 
نشــود، کارهای مثبتی خواهد بود. مجلاتی داریم که صرفا برای اعلام وصول 
و گرفتن یارانه منتشــر می شوند. انگیزه های سوداگری از یک سو و انگیزه های 
خود مطرح کردن دولتی ها از سوی دیگر باعث انتشار این رسانه هاست؛ چون 
اگر هیئت نظارت بر این همه مجله ها نظارت نکند، احتمالا حیاتش زیر سؤال 
می رود. تصور این اســت که اگر صد مدیرمسئول باشند که قدرتمند کار کنند، 
نفوذ در میان آنها ســخت تر از نفوذ در میان دو هزار نیرویی است که کارشان 
کیفیت ندارد و رسانه شان اقتدار ندارد. زمانی به خاطر انتخابات هیئت نظارت، 
دوســتان که خودشان در ارشاد مســئول بودند، مدام مجوز دادند که اختلاف 
و پراکندگی در دیدگاه مدیران مســئول ایجاد کنند و افراد ضعیف تر را مجاب 
کنند به آنها رأی بدهند. انگیزه های فرد و قدرت طلبی و اقتدارطلبی باعث شد 
مطبوعات نه بر مدار کیفیت منتشر شود، بلکه بر مدار کثرت و بی کیفیتی پیش 
برود؛ کثرتی که حتی اشتغال زایی هم به همراه نداشت. طرف در خانه نشسته 
و بیمــه هم نمی کند و با کپی کاری، برای ۲۰ نشــریه که تنها طرح جلدشــان 
متفاوت اســت و چاپ دیجیتالــی دارد، ۱۰ اعلام وصول می گیرد و در جیبش 

می گذارد».

بحران کمبود کاغذ ادامه دارد

کاغذ کیلویی ۳۲ هزار تومان

اعضای شورای شهر تهران در جلسه روز گذشته 
به بررســی نام گذاری هفت معبر شهری پرداختند. 
در توضیــح نام گذاری هــای صورت گرفتــه نرگس 
معدنی پــور رئیــس کمیســیون نام گذاری شــورای 
اســلامی شــهر تهران اظهار کرد: در سومین جلسه 
کمیسیون نام گذاری هفت تصمیم جدید برای اسامی 
معابر شــهری در نظر گرفته شــد کــه در مورد اول 
پیشــنهاد تغییر نام خیابان فرجام حد فاصل بزرگراه 
شــهید باقری و بزرگراه امام علــی (ع) در منطقه ۴ 
به نام شــهید ابومهدی المهندس ارائه شد و مورد 
تأیید کمیسیون قرار گرفت. همچنین پیشنهاد می شود 
تا خیابان نوشــیروان تغییر نام داده و به اسم شهید 
محمود شــهبازی از فرماندهان لشکر ۲۷ تغییر نام 
یابد. در ادامه این دســتور جلسه سوده نجفی عضو 
هیئت رئیسه شورای شهر تهران با بیان اینکه مخالف 
تغییر نام خیابان های بزرگ است، گفت: خیابان های 
بزرگــی مثل فرجام نباید تغییر نام پیدا کنند. علیرضا 
نادعلی شهرســتانکی هم در موافقت این پیشــنهاد 
گفت: فرجام به نوعی نامی خنثی است با این وجود 
تصمیم گیری شــد تا نام فرجام در داخل پرانتز حفظ 
شــود تا مردم اگر خواســتند از این نام استفاده کنند، 
دچار مشکل نشوند. وی ادامه داد: درمورد تغییر نام 
نوشــیروان نیز باید توضیح داد کــه ما در جمهوری 
اسلامی سیاست های رسمی داریم. یا انقلاب کردیم 
یا خیر. انقلاب اســلامی سال ۵۷ ضدیت با سلطنت 

۲۵۰۰ســاله داشت یعنی ما غیر از پادشاهی حضرت 
سلیمان و حضرت داود هیچ پادشاهی را به رسمیت 
نمی شناســیم. هم اکنون چند کوچه در اطراف دفتر 
مقام معظم رهبری به اســم پادشاهان است. اینکه 
ما اسم شــهید را روی این کوچه ها بگذاریم منافاتی 
ندارد. همچنین ناصر امانی عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شهر تهران درخصوص نام گذاری های 
صورت گرفتــه، گفــت: بایــد چارچوبــی را بــرای 
نام گذاری ها مشخص کنیم و در جلسه ای کمیسیون 
فرهنگی-اجتماعی به شرح آن بپردازد. وی در ادامه 
در پاســخ به ســخنان نادعلی بیان کــرد: ما انقلاب 
کردیم و رژیم سلطنتی را برانداختیم. قرار بود اخلاق 
سلطنتی نداشــته باشــیم، ظلم نکنیم، مردم داری 
کنیم، فســاد نباشد، اســتقلال باشــد و وادادگی به 
بیگانــگان صورت نگیرد که خوشــبختانه در بخش 
اعظمی جمهوری اســلامی در این خصوص موفق 
بود اما قرار نیســت آثار تاریخــی تمدنی خودمان را 
محو کنیم. بالاخره اینها جزئی از تاریخ ایران هستند. 
امانی ادامــه داد: تاریــخ ایران را نمی تــوان نادیده 
گرفــت و آن را حذف کرد. درمورد خیابان فرجام این 
نام تاریخی و ایرانی اســت که سال ها در آن منطقه 
اســتفاده می شــود. ما می توانیم از معابــر جدید و 
خیلی جانیفتاده جهت نام گذاری استفاده کنیم و در 
نام گذاری به شاخصه هایی همچون ایرانی، اسلامی، 

انقلابی و فرهنگ تمدنی توجه داشته باشیم.

دفاع عجیب سخنگوی شورای شهر از یک تغییر نام

  از گذشته درس گرفته ایم؟
در این میــان همچنین بایــد از ارائــه برنامه های 
عجولانه و شــتاب زده نیز خودداری و به سمت ارائه 
برنامه هایــی مبتنی بــر شــواهد و داده های کمی و 
کیفی مستند و متقن برویم تا پیشنهادهای مطروحه 
ســنجش پذیر و مبتنــی بــر درک واقعیت شــرایط 
اکوسیستم هوش مصنوعی باشند. کشورهای مختلف 
برنامه ریزی در حوزه هــوش مصنوعی را هم اکنون 
آغــاز کرده اند؛ اما طبعــا به واســطه نوظهور بودن 
مشــغول آزمون و خطا و اصــلاح برنامه  های خود 
هســتند. هر کشــور تلاش می کند تا نگرش خود به 
هوش مصنوعی را تبیین و تعریف کند؛ بنابراین لازم 
است تا ضمن در دستور کار قراردادن توسعه هوش 
مصنوعــی به عنوان یک اولویت سیاســت گذاری، از 
فرصتِ در اختیار به خوبی اســتفاده کرده و به جای 
ارائه راهکاری موقتی و بدون پشتوانه های تحقیقی 
کافی، راهکارهایی مناســب و واقع گرایانــه را ارائه 
کنیم. بدیهی اســت در فرصت های آتی با بهره گیری 
از تجارب جهانی و شناخت دقیق ظرفیت های ملی 
موجود در درون کشــور نســبت به ارائه راهکارهای 

مناسب اقدام خواهم کرد.
* پژوهشگر علم، فناوری و نوآوری
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